
شرایط دریافت »کمک هزینه ازدواج« و رقم آن
رئیس اداره بیمه بیکاری و تعهدات کوتاه مدت ســازمان تأمین اجتماعی از 
پرداخت ۷۱۱ میلیارد تومان طی ۶ ماه اول سال جاری در قالب »کمک هزینه 

ازدواج« به بیمه شدگان مشمول خبر داد.
امیرعباس قدرتی با اشــاره به هدیه ازدواج به بیمه شدگان اجباری سازمان 
تأمین اجتماعی، اظهار کرد: کمک هزینه ازدواج به عنوان یکی از حمایت  های 
موضوع ماده ۳ قانون تأمین اجتماعی اســت و ســازمان تامین اجتماعی به 
اســتناد ماده ۸۵ قانون مذکور، به بیمه شدگان زن یا مرد که برای اولین بار 
ازدواج می کنند و دارای شــرایط قانونی لازم هستند، مبلغی معادل یک ماه 

متوسط حقوق یا مزد بیمه شده به عنوان کمک ازدواج پرداخت می کند.
وی در تشــریح شرایط بیمه شــده برای دریافت کمک هزینه ازدواج، گفت: 
دریافت کننده در صورتی می تواند این کمک هزینه را دریافت کند که ازدواج 
اول بیمه شده باشــد، در تاریخ ازدواج رابطه استخدامی بیمه شده با کارفرما 
قطع نشده باشد، بیمه شــده باید طی پنج سال قبل از تاریخ ازدواج حداقل 
۷۲۰ روز ســابقه کار و پرداخت حق بیمه داشته باشد. اگر زن و شوهر هر دو 
دارای شرایط فوق باشند کمک هزینه یاد شده به هر دو نفر پرداخت می  شود.
رئیس اداره بیمه بیکاری و تعهدات کوتاه مدت ســازمان تأمین اجتماعی با 
تاکید بر اینکه میزان کمک هزینه ازدواج، معادل یک ماه متوســط حقوق یا 
مزد بیمه شــده طی دو سال قبل از تاریخ عقد است، افزود: درصورتی که که 
مبلغ کمک هزینه ازدواج محاسبه شده کمتر از حداقل دستمزد تاریخ ازدواج 
باشد، مبلغ قابل پرداخت به حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار در سال 

وقوع عقد افزایش می  یابد.
قدرتی در این راســتا اعلام کرد که بیمه  شــدگان درصورت احراز شــرایط 
 مقــرر می توانند در ســامانه خدمــات غیرحضوری ســازمان به نشــانی
es.tamin.ir و با مراجعه به منوی بیمه  شــدگان-حمایت  های کوتاه   مدت 
درخواســت کمک هزینه ازدواج، صرفاً با ورود اطلاعات تاریخ عقد و کدملی 
همســر، درخواست خود را ثبت کنند. همچنین با نصب اپلیکیشن »تأمین 
من« و انتخاب گزینه بیمه  شــدگان - هدیه ازدواج، امکان ثبت درخواست از 

سوی افراد مشمول وجود دارد. 
ضمن اینکه پس از تکمیل فرایند در سامانه خدمات غیرحضوری، مبلغ قابل 
پرداخت و تاریخ واریز وجه از طریق پیامک به بیمه شده اطلاع رسانی می  شود. 
وی در ادامه نیز به ارائه آماری از تعداد بیمه شدگانی که کمک هزینه ازدواج 
را دریافت کرده اند پرداخت و افزود: تعداد بیمه شدگانی که در ۶ ماه اول سال  
جاری از این حمایت اســتفاده کرده اند، براساس جدیدترین آمارها ۴۶ هزار 
و ۳۹۴ نفر بوده و این نهاد بیمه  ای در ســال جاری مبلغ ۴۶۴ میلیارد تومان 
به بیمه شدگان پرداخت کرده اســت. همچنین در سال گذشته مبلغ ۷۱۱ 
میلیارد تومان به ۹۹ هزار و ۶۲۶ نفر از واجدین شرایط، کمک هزینه ازدواج 

پرداخت شده است.

تهران ۱۶ هزار ساختمان بلند دارد
نحوه ارزیابی ایمنی ساختمان ها

معاون پیشگیری و کاهش خطر ســازمان مدیریت بحران تهران گفت: در 
تهران ۱۶ هزار ساختمان بلند ساخته شده است که بررسی ایمنی آنها آغاز 

شده است و تاکنون از ۶۰۷۳ ساختمان بازدید شده است.
اســماعیل سلیمی درباره نوع ساختمان ها در مباحث ایمنی، گفت: در کل 
ما دو نوع ساختمان در شهر داریم نوع اول ساختمان های مهم هستند که 
به ســاختمان هایی گفته می شود که کارکرد یک شهر به آنها وابسته است 
مانند بیمارستان ها و نوع دوم ساختمان ها نیز ساختمان های متداول شهر 
شــامل مسکونی و اداری هستند. اگر یک ساختمان مسکونی در یک محل 
فرو ریزد ساختمان بغلی هیچ مشکلی نخواهد داشت اما اگر در بیمارستان 
مشکلی ایجاد شود؛ کل شهر تحت تاثیر قرار می گیرد.وی با اشاره به بررسی 
ســاختمان ها از نظر ایمنی، اظهار کرد: در بررســی ساختمان ها در حوزه 
زلزله، دو فاکتور بسیار اهمیت دارد که یکی از این فاکتورها، ارتفاع و بلندی 
ساختمان و دیگری جمعیتی است که می تواند در یک زمان واحد در خود 

جای دهد که معمولا ۳۰۰ نفر را در نظر می گیریم.
وی افزود: ســاختمان های بلند هم آسیب بیشتری به اطراف خود می زنند 
و هم تعداد افراد بیشــتری را در خود جای می دهند که ممکن است تعداد 
مجروحین و کشــته ها را بیشــتر کنند.به گفته معاون پیشگیری و کاهش 
خطر ســازمان مدیریت بحران تهران، درباره حوادث آتش سوزی نیز ادامه 
داد: در مســائل مربوط به حریق نیز مســئله جمعیت حائز اهمیت است؛ 
زیرا برای خروج افراد از محل باید راهروهایی تعبیه شده باشد که ظرفیت 
بالایی داشــته باشد.ســلیمی اظهار کرد: ما ایمن ســازی و مقاوم سازی 
ســاختمان ها را آغاز کرده ایم اما دو مشکل بر سر راه داشتیم. در ابتدا هر 
نهاد روش خود را داشــت که با سایرین متفاوت بود. همچنین تعداد دقیق 
و موقعیت ســاختمان های بلند و مهم مشخص نبود که ما این مشکلات را 
حل کردیم.وی با اشــاره به برنامه ریزی و اقدامات صورت گرفته برای ایمن 
سازی ساختمان ها گفت: در ابتدا ۱۶ هزار ساختمان بلند در شهر شناسایی 
کردیم و اطلاعاتشــان را ثبت کردیم. بانک اطلاعاتی ایجاد شــد و تا سال 
آینده با ثبت همه ساختمان ها این بانک اطلاعاتی تکمیل می شود.سلیمی 
افزود: همچنین برای اطلاعات دقیق تر، ســامانه دیگری ایجاد کردیم که 
به اصطلاح اطلاعات شناسنامه فنی ســاختمان نیز جمع آوری شود. این 
اطلاعات شامل نقشه ها و پروانه ساخت، گزارشات مهندس ناظر از کیفیت 
اجرا، گزارش مقاومت مصالح و خاک، رای های ماده ۱۰۰ و... هستند. جمع 
آوری ایــن اطلاعات هم بــرای ما در مدیریت بحــران اهمیت دارد که به 
کارشناسان در انجام وظیفه کمک می کند. همچنین پس از بازدید نیز چک 
لیست هایی در ســتاد تهران مصوب شد تا بر اساس قوانین با ساختمان ها 
و مالکان آنها رفتار شــود.وی ادامه داد: ما با ۹ دســتگاه توافق کردیم که 
بازدیدها را تیم های مختلف انجام دهند و سپس ارزیابی توسط متخصصان 
این حوزه انجام می شود که کدام ساختمان ها چه نوع نمره ارزیابی دریافت 

می کنند.
به گزارش ایسنا، به گفته معاون پیشگیری و کاهش خطر سازمان مدیریت 
بحران تهران با اشاره به اینکه برای ارزیابی ساختمان ها از حروف انگلیسی 
اســتفاده می کنیم؛ گفت: ســاختمان ها با نمره ارزیابی A، ساختمان هایی 
هســتند که از سال ۹۴ به بعد احداث شــده اند زیرا در این سال ما ابلاغ 
ویرایش چهارم آئین نامه ۲۸۰۰ را که ایمن ســازی ســاختمان ها در برابر 

زلزله در زمان طراحی است را داشتیم. 
درباره این ساختمان ها نگرانی زیادی نداریم مگر اینکه مشکل خاصی برای 
آنها مشهود باشد یا نقشه با اجرا تفاوت داشته باشد.البته این ساختمان ها، 
ایمن مشــروط هستند زیرا باید مدارک و نقشــه ها و .. موجود باشد و در 

بازدید حضوری مشکلی گزارش نشود.
سلیمی گفت: ساختمان های B، ساختمان هایی هستند که قبل از سال ۹۴ 
ســاخته شده اند و اختلاف بین ساخت با نقشه دارند. ما محاسبات ریز این 
ساختمان ها را کاملا بررسی کرده و بازدید حضوری نیز انجام می دهیم. اگر 
مدارک این ساختمان ها کامل بود و مشکلی وجود نداشت در گروه B باقی 
می مانند در غیر اینصورت در گروه C جای گرفته می شوند.به گفته معاون 
پیشــگیری و کاهش خطر ســازمان مدیریت بحران تهران، ساختمان های 
گروه C، ساختمان هایی هستند که در بازدیدهای ما موارد ناایمنی بسیاری 
در آنها مشاهده شده است. بعنوان مثال بررسی می کنیم آیا این ساختمان 
در زمان زلزله ســرپا می ماند و اینکه آیا مرکز ثقل ساختمان درست است 
که بار و وزن خود را نگه دارد؟ فراموش نکنیم که ســاختمان متروپل که 
خودش فروریخت مشکل ثقل داشــت و زلزله ای رخ نداده بود. همچنین 
هر ســاختمان نیازمند برخی دیوارکشی ها و رعایت اصول خاصی است که 

در زمان زلزله، سرپا بماند.
پس از این ارزیابی های کیفی، ما وارد مرحله کمی می شویم. به عنوان مثال 
مقاومت مصالح و ســایر معیارهای ســازه ای را بررسی می کنیم.وی اظهار 
کرد: ســاختمان های گروه D، ساختمان هایی هستند که هم خطر زیادی 
در برابری ثقلی دارند و هم در وقوع زلزله ها آوار شــدید خواهند داشــت. 
اقدام متناســب برای این ساختمان ها توسط ما این است که نامه ممانعت 
از بهره برداری صادر کنیم و باید در جهت تخریب و نوسازی اقدام شود. در 
این میان عده ای می گویند این ســاختمان ها ارزش اجدادی دارند یا جزء 
میراث فرهنگی هستند و نمی توان آنها را تخریب کرد؛ در پاسخ باید گفت 
از نظر مهندسی امکان مقاوم سازی آنها وجود دارد اما هزینه های آن بسیار 
بالاســت. سلیمی گفت: از مجموع ۱۶ هزار ساختمان بلند، تاکنون ۶۰۷۳ 

مورد را بازدید کرده ایم که ۴۵۲۰ ساختمان اعلام نظر شده اند.

خانواده

مدیریت بحران

آخرین آمار از تعداد 
یوزپلنگ های ایرانی

معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیست با »بسیار بحرانی« توصیف کردن 
وضعیــت یوزپلنگ ایرانی گفت: بر اســاس آخرین آمار 
به دســت آمده هفت یوز بالغ و ۱۰ توله یوز شناســایی 

شده اند.
حمید ظهرابی افــزود: »فراز« و »فقــه« دو یوز نر بالغ 
هســتند. از یوزهای بالغ ماده »هیوا« توله ای ندارد ولی 
»مهشــاد« چهار توله و »هلیا«، »هرب« و »تلخاب« هر 
کدام دو توله دارند بنابراین جمعیت یوز بسیار شکننده و 
متاسفانه مشاهدات ما تکراری است یعنی جمعیت زیادی 
نداریم. در این شرایط بسیار بحرانی اگر قرار است اقدامی 
برای حفاظت از یوزپلنگ انجام شود باید الان محقق شود 
چون یوزپلنگ در لبه انقراض اســت و از نظر اکولوژیک 
شرایط بسیار بدی دارد. در نتیجه باید همه امکاناتمان را 
به کار گیریم و با اولویت امن سازی زیستگاه تلاش کنیم.
وی با بیان اینکه برنامه ای در معاونت طبیعی در گذشته 
برای حفاظت از گونه به شــدت در معرض خطر انقراض 
یوزپلنگ داشــتیم، گفت: در ایــن دوره در تلاش برای 
به روزرســانی این برنامه ها هســتیم و آن ها را تکمیل و 
اجــرا می کنیم. بــه منظور اطمینــان از صحت و دقت 
ایــن برنامه ریزی، ما در حال فعــال کردن کارگروهی از 
متخصصان بیرون از ســازمان حفاظت محیط زیســت 
هستیم تا آنان با کارشناسان درون سازمان همراه شوند و 
به صورت مشترک این برنامه ها را بازبینی و حین اجرا بر 
آن ها نظارت و در صورت لزوم برنامه  را بازنگری کنند. این 
ســاختار مدیریتی است که فعلا در سطح ستاد طراحی 

شده است.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیست تاکید کرد: این کمیته به صورت 
دایم فعال خواهد بود البته هنــوز در مرحله فراخوان و 
انتخاب اعضای کمیته هســتیم. یک ســری مشخصات 
را تعیین و به عموم اعلام کردیم. کســانی که در حوزه 
یوزپلنــگ کار علمی و تحقیقاتــی و اجرایی و مارکتی 
داشــته اند را دعوت به همــکاری کرده ایم.وی ادامه داد: 
متخصصان داخلی را با انتشار فراخوان انتخاب می کنیم. 
قصد داریم این متخصصان پس از اســتقرار، خودشــان 
بر حســب نیاز از متخصصان بین المللــی هم دعوت و 
نظرخواهی کنند بنابراین حتما هم از ظرفیت های داخلی 
و هم بین المللی برای حفاظت از یوزپلنگ بهره خواهیم 
برد.ظهرابی تاکید کرد: همه برنامه هایی که در گذشــته 
طراحی شده است را با قوت ادامه می دهیم یعنی به هیچ 

عنوان برنامه های ما منوط به تشکیل کمیته نیست.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیست خطرنشان کرد: اولویت ما در این 
دوره مانند گذشته حفاظت از زیستگاه های طبیعی، امن 
کردن زیستگاه ها و ارتقای کیفیت و مطلوبیت زیستگاه 
اســت و در این جهت برنامه هایی برای افزایش ایمنی و 
حفاظت از مناطــق، تقویت نیروهای محیط بان، به کار 
گرفتن امکانات و تجهیزات حفاظتی، استفاده از تجهیزات 
نوین حفاظتی و جلب مشارکت مردم در حفاظت از یوز 
را داریــم که بخش عمده ای از فعالیت هــای ما را در بر 

می گیرد.
وی در ادامــه گفت: بــرای دریافت فانــد بین المللی و 
کمک های مردمی با صندوق محیط زیســت هماهنگی 
کرده ایم تا حساب ویژه ای خاص یوزپلنگ به زودی ایجاد 
کنند و به غیر از منابع دولتی، ســایر منابع مالی در این 
حســاب ذخیره و متناسب با برنامه های پیش بینی شده 
برای حفاظت از یوز هزینه می شــود. این کار فرصتی را 
ایجاد می کند که مردم به ویژه بخش خصوصی در قالب 
مسوولیت اجتماعی بتوانند به حفاظت از یوز که در حال 
حاضر تبدیل به یک خواســت ملی شــده است، کمک 

کنند.
ظهرابــی با بیان اینکه قصد ایجاد یک ســاختار اجرایی 
منسجم برای همه زیستگاه های یوز را داریم، اظهارکرد: 
این ســاختار بایــد بتواند بین اســتان های مختلف در 
خصوص زیســتگاه های یوزپلنگ هماهنگــی، ارتباط و 
انسجام ایجاد و برنامه های مشترک را اجرا کند و موجب 
ایجاد هم افزایی بین آن ها شود. وی با اشاره به یکی دیگر 
از برنامه های سازمان حفاظت محیط زیست گفت: قصد 
داریم زیســتگاه های یوزپلنگ که خارج از مناطق تحت 
مدیریت محیط زیست اســت و این گونه در آن ها رفت 
و آمد می کند و گاهی اوقات در همین مکان ها آســیب 
می بیند را با اســتفاده از ظرفیت های مردمی، دولتی و 
بخش خصوصی تبدیل به مناطق حفاظت شــده بکنیم 
و بتوانیــم برنامه حفاظتی بــرای کریدورها و محل های 

جابجایی یوزپلنگ داشتیم.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شــده بــرای حفاظت از 
یوز اظهارکــرد: یکی از موضوعاتی که پیگیری کرده ایم، 
فنس کشــی در حاشیه جاده عباس آباد - میامی است و 

وزارت راه اقدامات خوبی در این زمینه کرده است. 

معمای بافت های فرسوده شهری
ادامه از صفحه ۱

اساسا چرا باید یک بنا پس از گذشت ۲۵ سال علی رغم 
پیشــرفت های موجود در حوزه عمــران و معماری کلنگی 
شــود؟ »بنا« یکی از ســرمایه های پایدار هر خانواده، محله 
و شــهری اســت و خراب کردن مداوم آن و ساخت و ساز 
جدید باعث می شــود که کلی ســرمایه هدر رود. از سوی 
دیگر ساختمان های تازه  هم چون با نگاه کوتاه مدت ساخته 
می شوند معمولا از کیفیت معماری و عمرانی خوبی برخوردار 
نیستند و باعث می شود ســاکنین تازه از آن لذت نبرند. از 
سوی دیگر همین ساخت و سازهای ارزان و کوتاه مدت باعث 
می شود که به اندازه کافی به ایمنی و کیفیت بنا توجه نشود. 
همین است که محله های تازه در بسیاری از شهرها، زشت، 
نا امن و غیراســتاندارد هســتند یا روی گسل ها و در مسیر 
سیلاب ها ساخت و ساز شده اند. وقتی مقامات رسمی با وجود 
تدوین قوانین جدید، نهادهای عریض و طویل و دسترسی به 
تکنولوژی های نوین در امر شهرســازی اعلام می کنند تنها 
۱۱ درصد از بافت های شــهری مرمت، نوسازی یا بازسازی 
شده است، خود شــاخص مهمی برای ارزیابی سیاست های 
عمومی در این زمینه اســت. ضمن این که مشخص نیست 
بافت های جدید با چه کیفیتی ساخته شده و چه تضمینی 

وجود دارد که در کوتاه مدت فرسوده نشود.

محیط زیست

یادداشت
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در چند روز گذشته گزارش ها درباره 
قتل و خودکشی پر تعداد شده است، 
فعال سیاسی  تا  گرفته  دانش آموز  از 
وکیل  و  پزشک  خبرنگار،  اجتماعی، 
این  اصلی  ســوژه های  دادگستری 
این  واقعیت  اما  بودند،  خشــونت ها 
است که هرکســی در هر نقشی که 
دارد می تواند نفر بعدی باشد، چراکه 
به نظر می رســد بستر خشونت ورزی 
علیه خود یا دیگری آماده است، حتماً 
قبل تر اتفاق هایی رخ داده یا عواملی 
انباشته شــده که ظهور و بروز این 

اقدامات را بیشتر کرده است.
قتل یا خودکشی مرحله آخر خشونت ورزی 
هســتند، درباره ایــن دو آمارهای دقیقی 
وجود دارد، به ویژه درخصوص خودکشی، 
اما شــاید برای این که درکی درباره میزان 
خشونت ورزی در جامعه داشته باشیم، یا 
این که بدانیم چه بستری در جامعه فراهم 
اســت تا خشونت عینی شــود، بد نیست 
ســری به آمارهای موجود درباره »نزاع« 
بزنیم، »نمودار یک« آمار نزاع هایی هستند 
که کارشان به پزشکی قانونی کشیده شده 
اســت، ضمن این که بایــد در نظر گرفت 
بخش زیــادی از نزاع هــا به دلایل زیادی 
مانند مســائل فرهنگی یا حتی پرهیز از 
طولانی شدن اصل و حواشی نزاع هیچ وقت 
به پزشکی قانونی ختم نمی شود، بنابراین 
آمار واقعی می تواند خیلی بیشــتر از آمار 

ثبت شده باشد.
در ســال ۱۳۹۲ آن طورکه پزشکی قانونی 
آمــار داده ۶۰۷۳۴۹ نفر برای نزاع به این 
ســازمان مراجعه کرده اند. از سال ۱۳۹۲ 
به بعد نزاع های ثبت شــده روند کاهشی 
دارند، وضعیتی که تا ســال ۱۳۹۶ ادامه 
پیدا می کند و به آمار ۵۴۴۴۷۰ نزاع ثبت 

شده در پزشکی قانونی می رسد.
این که چرا آمار نزاع حدفاصل ســال های 
۱۳۹۲ تا ۱۳۹۶ روند کاهشی داشته باید با 
دقت بیشتری بررسی شود، دراین جا فقط 
به یک مورد پیشــنهادی اشــاره می شود 
که قابل بررسی اســت، به شکل مفروض 

سلامت روان نسبت معکوس با نزاع دارد، 
اگر سلامت روان جامعه تهدید شود امکان 
ظهور نزاع هم بیشتر می شود. قبل تر مجید 
روانشناســی  انجمن  رئیس  صفاری نیــا، 
اجتماعی به خبرآنلاین گفته بود: »آدم ها 
هرچقدر بتوانند آینده را پیش بینی کنند و 
آینده تحت کنترل آنها باشد از منظر روانی 
وضعیت مســاعدتری را تجربه می کنند، 
درغیــر این صــورت گرفتار ناســازگاری 
با زندگــی و اختلال روان می شــوند که 
نشــانه های بیرونی آن انواع آســیب های 
اجتماعی، خودکشی،  اجتماعی، خشونت 

افسردگی و اختلالات روانی است.«
تغییر مهمی که سال ۱۳۹۲ رخ داد و سبب 
پیش بینی پذیری آینده شد، پایان دولت 
محمود احمدی نژاد و شروع ایده تغییر در 
وضعیت سیاســی و اقتصادی کشور بود، 
ایده ای که حســن روحانی در دولت تدبیر 
و امید آن را پیش بــرد و با تفاهم برجام 
و برخی گشــایش های اجتماعی کمی به 

آینده جامعه رنگ و بوی امید داد.

از سال ۱۳۹۶ به بعد مجدد نزاع های ثبت 
شده در پزشکی قانونی روند افزایشی دارد، 
براساس آمار پزشکی قانونی این نزاع ها در 
ســال ۱۴۰۲ به ۵۹۹۳۲۱ مورد می رسد، 
ســیر تغییرات به گونه ای است که مجدد 
جامعه را به سال ۱۳۹۲ نزدیک می کند. اگر 
قرار باشد مانند بالا همان مبنای پیش بینی 
پذیر بودن آینده و امید به تغییر را سنگ 
محک حفــظ ســلامت روان و کاهش یا 
افزایش نزاع قرار بدهیم، به نظر می رســد 
در ایــن بازه زمانی هم صــدق می کند. از 
سال ۱۳۹۶ به بعد جامعه ایران با حوادث 
سیاســی، اقتصادی و اجتماعــی زیادی 
مواجه شد، حوادثی که رنگ آینده را برای 
جامعه کدر و نامفهــوم کرد. از اعتراض و 
حوادث سال  ۱۳۹۶ گرفته تا خروج ایالات 
متحــده از برجام و بازگشــت تحریم های 
اقتصادی، مســائل مربوط به گران شدن 
بنزین در سال ۱۳۹۸، اعتراض های مربوط 
به گشت ارشاد و مرگ تلخ مهسا امینی در 
سال ۱۴۰۱، تورم افسار گسیخته سال های 

اخیر و مواردی مانند این ها، همگی سبب 
شــدند یک آینده ی پرابهام در مقابل فرد 
ایرانی قرار بگیرد، ابهامی که زمینه ســاز 
اختلال در سلامت روان جامعه و افزایش 

نزاع ها می شود.
براســاس آمار پزشــکی قانونی در شش 
ماه اول ســال ۱۴۰۳ آمار مراجعه به این 
ســازمان درباره »نزاع« به این شرح است، 
زن: ۱۱۰۳۵۹ مــورد - مــرد: ۲۱۳۰۷۳ 
مورد - در مجمــوع: ۳۲۳۴۳۲ مورد. اگر 
تا انتهای ســال آمارهای نــزاع به همین 
پرتعــدادی ادامه پیدا کند، ســال ۱۴۰۳ 
در ده ســال گذشته بی سابقه خواهد شد، 
طوری می توان انتظار داشــت آمار نزاع در 
سال ۱۴۰۳ در مقایسه با سال ۱۳۹۶ که 
به پایین ترین تعداد خود رسیده بود چیزی 
حدود ۲۰ درصد افزایش داشته باشد. قابل 
ذکر است در همین وضعیت امروز)۱۴۰۳( 
براساس آمار پزشکی قانونی روزانه ۱۷۰۰ 
 نفر بــرای ثبت و پیگری »نــزاع« به این 

سازمان مراجعه می کنند.

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش 
و پرورش گفت: کیفیت توسعه یافتگی 
جوامع به کیفیت زندگی شــهروندان 
وابســته اســت و کیفیــت زندگی 
شــهروندان به کیفیت نظام تعلیم و 
تربیت بســتگی دارد و در شــاخص 
کیفیــت نظام تعلیــم و تربیت هیچ 
عنصری به اندازه معلم اثرگذار نیست.

رضوان حکیم زاده معــاون آموزش ابتدایی 
وزیر آموزش و پرورش گفت: اگر برنامه ریزی 
و سیاست گذاری به صورت غیرمتمرکز و با 
اســتفاده از نظرات کارشناســی استان ها 
صورت بگیرد، قطعاً منجر به کســب نتایج 
بهتــری خواهد شــد.وی افزود: سیســتم 
آموزشی کشور نیازمند شبکه سازی است؛ 

شــبکه ای که در آن حتی مناطق، نواحی 
و حتی مــدارس نیز بتوانند در برنامه ریزی 
مشارکت کنند و ایده های خود را ارائه دهند 
و از ایــن طریق در جریان تربیت و آموزش 
کشور تاثیرگذاری حداکثری داشته باشند.
وی با اشاره به مسئله فقر یادگیری، یادآور 
شد: در کنار مفهوم بازمانده از تحصیل، نظام 
آموزشی کشور با مفهوم بازمانده از یادگیری 
نیــز مواجه اســت؛ دانش آموزانــی که در 
مدرسه حضور دارند، اما مهارت های پایه را 
با کیفیت مطلوب فرا نمی گیرند و در نهایت 
تفاوت ملموســی بین آنان و بازماندگان از 
تحصیل در مســئله یادگیری وجود ندارد. 
البته فقر یادگیری مختص به ایران نیست 
و طبق گــزارش بانک جهانی از ۸۰ درصد 

کودکی که امکان حضور در مدرسه را پیدا 
می کنند، ۲۵ درصد با فقر یادگیری مواجه 
هستند. به عبارت بهتر، ۴۰ درصد کودکانی 
که وارد مدرسه می شوند، به فقر یادگیری 
دچار هستند.  معاون آموزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش اظهار کرد: این معاونت در 
کنار تلاش برای حل مسئله بازماندگان از 
تحصیل، موضوع بازماندگان از یادگیری را 
نیز به صورت جدی دنبال می کند و تمرکز 
بر دانش آموزان لازم التوجه را در دستورکار 
خود قرار داده است.حکیم زاده اضافه کرد: 
اگر دانش آمــوزان بازمانده از یادگیری در 
ســه ماه اول سال شناسایی شوند، می توان 
با برنامه هــای جبرانی ایــن بازماندگی را 
رفع کرد که البته تحقــق این امر نیازمند 
همت و کمک معلمــان و مدیران مدارس 
به ویژه در مناطق روســتایی، عشــایری و 
زمینه سازی  اســت.حکیم زاده  لازم التوجه 
برای ایجاد محیط مثبت یادگیری را دیگر 
برنامه معاونت آموزش ابتدایی در دور جدید 
برشمرد و گفت: حضور مدیران و معلمانی 
که بــر محتوای آموزشــی تســلط کافی 
داشته باشــند و روش های متنوع تدریس 
را بشناسند و به کار بگیرند، امری ضروری 
برای ایجاد محیط مثبت یادگیری است، اما 
مهمترین رکــن در تحقق این هدف ایجاد 
ارتباط عاطفی بین دانش آموزان و مدرسه 
اســت؛ به طوری که دانش آموز مدرســه را 

محیطی امن و سالم برای یادگیری بداند و 
نسبت به آن حس تعلق خاطر کند. این مهم 
میسر نمی شود مگر اینکه دانش آموز خود را 
جزئی از نظام آموزشــی بداند و در مدرسه 
مورد احتــرام قرار بگیرد.معــاون آموزش 
ابتدایی وزیر آموزش و پرورش یادآور شــد: 
فراموش نکنیم مدرسه اولین محیطی است 
که کودک بدون حضور پدر مادر و اعضای 
خانــواده خود در فضــای اجتماعی تجربه 
می کنــد؛ بنابراین هر بازخــوردی در این 
محیط روی آینده و شــخصیت دانش آموز 
اثرگذاری ملمــوس دارد و می تواند باور او 

نسبت به خود و جامعه را شکل دهد.
به گزارش ایســنا، حکیــم زاده در ادامه با 
اشــاره به برخی از معایب موجود در نظام 
آموزشی کشور، نظام طبقه ای و طبقه بندی 
کردن دانش آموزان را از چالش های بزرگ 
موجود در سیستم آموزشی کشور قلمداد 
و تاکیــد کــرد: جداســازی دانش آموزان 
اشــتباهی راهبردی اســت کــه به لحاظ 
علمی اثبات شده آسیب های بسیار زیادی 
بــرای دانش آمــوز در پی خواهد داشــت. 
اشتباه دیگر، برچسب زدن به دانش آموزان 
و ایجاد نظام طبقاتــی در فضای کلاس و 
مدرسه اســت. مسئله ای که اعتمادبه نفس 
کاهــش  تدریــج  بــه  را  دانش آمــوزان 
 می دهد و خودباوری آنان را تحت الشــعاع 

قرار خواهد داد.

محیط   ســامت،  کمیسیون  رئیس 
زیست و خدمات شهری شورای شهر 
تهران گفت: با احداث آرامستان های 
جدید؛ ظرفیت دفن اموات در پایتخت 
تا نزدیک به ۴۰ ســال آینده فراهم 
خواهد بود و تهران مشــکلی از این 

بابت نخواهد داشت.
به گزارش ایســنا، مهدی پیرهادی درباره 
اظهار  آرامستان های جدید تهران  احداث 
کرد: در مــدت اخیر چند مورد توســط 
شــهرداری تهران جانمایی شــد و سپس 
مورد بررسی قرار گرفت.وی ادامه داد: قرار 
بر این شد آرامستان کلاغایه هم به عنوان 

آرامســتان محلی و هم در مواقع بحرانی 
مورد استفاده ســازمان بهشت زهرا )س( 
قرار گیرد.  مورد دوم در خاوران مورد تأیید 
قرار گرفت و در همین راســتا شهرداری 

توافقاتی را با اوقاف انجام داد.
پیرهادی با بیان اینکه مورد ســوم حوالی 
آزاد راه تهران - ساوه قرار دارد، گفت: این 
سه زمین توسط چهار کمیسیون سلامت، 
محیط زیســت و خدمات شهری، عمران 
و حمــل و نقل، شهرســازی و معماری و 
فرهنگــی و اجتماعی مورد بررســی قرار 
گرفت و در نهایت این سه نقطه مورد تایید 
نهایی قرار گرفت و در استانداری تهران نیز 

تأیید شــد.وی با اشاره به تخصیص ۳۰۰ 
میلیارد تومان برای انجام اقدامات مقدماتی 
از جمله دیوارکشــی،  آرامســتان ها  این 
مسطح سازی و دیگر اقدامات عمرانی اولیه 
در سال جاری، خاطرنشان کرد: این بودجه 
تخصیص پیدا کرد تا سازمان آرامستان ها 
بتوانــد کار خــود را آغاز کنــد. قطعاً در 
بودجه ســال آینــده نیز اعتبــارات لازم 
پیش بینی خواهد شــد. رئیس کمیسیون 
سلامت، محیط زیســت و خدمات شهری 
شورای شهر تهران با تاکید بر اینکه نقاط 
پیش بینی شده، مشکل و نیاز پایتخت را 
تا نزدیک به ۴۰ ســال آینده رفع خواهد 

کرد، یادآور شد: قطعاً دفن اموات از نیمه 
اول سال آینده در یکی از این آرامستان ها 
آغاز خواهد شد؛ البته اگر اقدامات اولیه در 
ماه های پیش رو به نتیجه برســد، امکان 

دفن تا پایان امسال هم وجود دارد.
براساس گزارش سایت شــهر، وی افزود: 
بهشــت زهرا )س( تا شــهریورماه ســال 
۱۴۰۴ ظرفیــت دفن دارد؛ بــا توجه به 
اینکه باید آماده سازی های اولیه در قطعات 
مورد توافق آرامســتان های جدید صورت 
بگیرد، به چند ماه زمان نیاز اســت اما تا 
تکمیل ظرفیت بهشت زهرا )س( یکی از 

آرامستان ها آماده پذیرش خواهد شد.

روزانه ۱۷۰۰ نفر برای نزاع به پزشکی قانونی مراجعه می کنند

یک آینده پرابهام در ایران

۴۰ درصد کودکان دچار فقر یادگیری هستند

طبقه بندی دانش آموزان، چالش  بزرگ سیستم آموزشی

ظرفیت دفن در تهران تا ۴۰ سال آینده تأمین شد

امکان دفن در بهشت زهرا )س( تا شهریور ۱۴۰۴

تهیه طرح بهزیست محله مسببان قتل »دکتر داوودی« رها نشوند
 رئیس ســازمان بهزیستی کشور از برنامه سازمان متبوعش برای تهیه »طرح 
بهزیســت محله« خبر داد و در عین حال اعام کرد که آیین نامه مراکز مثبت 

زندگی و اورژانس اجتماعی نیز در دست تدوین است.
به گزارش ایســنا، سیدجواد حســینی در اولین کارگاه آموزشی استعدادیابی و توسعه 
مهارت های نوجوانان ۱۳ تا ۱۸ سال جامعه هدف سازمان بهزیستی که با حضور راهبران 
برنامه اســتعدادیابی در استان ها برگزار شــد، گفت: هدف سازمان بهزیستی، بهزیستن 
به معنای ارتقای کیفیت اســتانداردهای زندگی اســت. در این راستا باید تلاش کنیم 
فعالیت هایمان، ۸ میلیون مددجو را به ســمت بهزیســتن و ارتقای کیفیت مهارت های 
زندگی در بعد ذهنی و عینی هدایت کند تا در این شــرایط، آنها به اســتقلال برسند.
وی معتقد است که با این هدف، مدت هاست رویکرد سازمان از نوع نگاه نظریه کمبود، 
بــه نظریه دارامحور تغییر کرده اســت. در نظریه کمبود این نگاه وجود دارد که کمبود 
افراد را برطرف کنیم که البته این موضوع در ســازمان بهزیســتی تعطیل نیســت، اما 
اولویت بهزیســتی، نگاه دارایی محور به معنای این که ظرفیت انســان ها را شناســایی 
کرده و به ظهور برســانیم، است چراکه همه افراد دارای سرمایه هستند که با شکوفایی 
 آن، مســیر و کیفیت زندگی آنها تحقق می یابد؛ در این راســتا نیز طرح اســتعدادیابی 

را بر این مبنا قرار داده ایم.

رئیس کل ســازمان نظام پزشکی با تاکید بر اینکه کسانی که سبب قتل دکتر 
داوودی شــده اند، نباید به حال خود رها شــوند، از دولت و وزارت بهداشت 

خواست که به بحث تامین امنیت کادر درمان ورود کنند.
محمد رئیس زاده در مراسم بزرگداشت مرحوم مسعود داوودی )پزشک مقتول در یاسوج( 
که روز گذشته در سازمان نظام پزشکی برگزار شد، گفت: حادثه به قتل  رسیدن مرحوم 
داوودی برای مردم یاســوج نیز حادثه ای غم انگیز اســت و این حادثه را نباید به مردم 

یاسوج نسبت داد.
وی گفت: کسانی که در این حادثه تلخ دست به خطای بزرگ زده اند و سبب قتل مرحوم 
داوودی شــده اند، نباید به حال خود رها شوند.به گزارش ایسنا، رئیس کل سازمان نظام 
پزشــکی با بیان اینکه موضوع امنیت کادر درمان می بایست در کانون توجه دولت قرار 
گیرد. رئیس جمهور از اعضای جامعه پزشکی کشور است و همچنین وزیر بهداشت نیز در 
برهه ای از زمان در سازمان نظام پزشکی کشور حضور داشته است، به موضوع هجمه ها 
علیه کادر درمان توجه کنند؛ به نحوی که فضای کنونی کینه توزانه علیه کادر درمان تغییر 
کند.رئیس زاده با بیان اینکه خون مرحوم داوودی به ناحق ریخته شده، خاطرنشان کرد: 
خونی که به ناحق ریخته شــده، می بایست زمینه ساز شرایطی شود که جامعه پزشکی 

کشور بتواند در یک فضای امن به مردم کشور ارائه خدمت کند.


